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کرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در رم،   مرحله دوم مذا
پایتخت ایتالیا و در مقر سفارت پادشاهی عمان در این شهر در 
حالی به پایان رسید که امیدها نسبت به دستیابی طرفین به 
یک راه حل توافقی و رسیدن به یک توافقنامه جامع افزایش 
کرات در مسقط همراه با  یافت. با توجه به اینکه دور اول مذا
خوشبینی های بالایی بود و از سوی دو هیات ایرانی و آمریکایی 
کرات  مثبت ارزیابی شد، لذا دور دوم هم با توجه به اینکه مذا
درخصوص مسائل پیچیده فنی مربوط به فعالیت هسته ای 
کرات، خروجی قابل قبولی  ایران را دربر گرفت، اما خروجی مذا
بود به همین دلیل به نظر می رسد که در مرحله بعد و دور سوم 
کرات که از سوی کارشناسان فنی دو طرف و همچنین در  مذا
سطح بالاتری برگزار خواهد شد از حساسیت بیشتری برخوردار 
کره با آمریکا  خواهد بود. به دلیل اینکه ایران قبل از ورود به مذا
سه شرط را برای هیات آمریکایی تعیین کرد که این شروط 
دربرگیرنده اصول تعریف شده جمهوری اسلامی ایران در رابطه 
با مسائل منطقه و جهان است. نخستین موضوع، مسئله 
غنی سازی اورانیوم است که ایران تحت هیچ شرایطی غنی سازی 
را متوقف نخواهد کرد اما حجم و نوع و درصد غنی سازی قابل 
بحث خواهد بود و ایران حاضر است در چارچوب توافقنامه 
برجام در سال 2015 سطح غنی سازی خود را به سه و نیم درصد 
 ، برساند که این موضوع مورد پذیرش قرار گرفت. موضوع دیگر
مسئله قدرت دفاعی بازدارندگی ایران است که ایران تحت 
هیچ شرایطی حاضر نیست در رابطه با مسئله توان دفاعی و 
کره کند زیرا ایران  موشک های ایرانی با طرف آمریکایی مذا
تجربه سایر کشورها را دارد به دلیل اینکه در گذشته هم آمریکا 
کشورها برخلاف توافقات قبلی به این  با خلع سلاح برخی 
کشورها حمله کرد و طبیعتا ایران تحت هیچ شرایطی حاضر 
نیست در رابطه با توان نظامی خود به آمریکا امتیازاتی بدهد. 
موضوع سوم، مسئله نفوذ و کمک ایران به ملت فلسطین و 
محور مقاومت است که بخشی از سیاست های کلی نظام است 
کره نیست. فلذا موضوعات دیگری که در رابطه با  که قابل مذا
حساسیت هایی که حول مسئله هسته ای ایران وجود دارد، 
طبیعتا ایران در این خصوص حاضر است که تضمین هایی 
به طرف های دیگر از جمله آژانس بین المللی انرژی هسته ای 
بدهد و به همین دلیل به نظر می رسد که فهم طرف آمریکایی 
نسبت به حساسیت های ایران قابل قبول است و شخص دونالد 
کرات به سرانجام برسد زیرا  ترامپ هم تمایل دارد که این مذا
شرایط آمریکا به گونه ای است که ترامپ نمی تواند دست به 
ماجراجویی جدیدی در منطقه بزند و با ایران که از توان دفاعی 
بالایی برخوردار است وارد یک چالش نظامی و امنیتی بشود. 
به همین دلیل ترامپ ترجیح داد که وزیر خارجه اش، مارکو 
ج کند و درحقیقت آقای استیو  کرات خار روبیو را از دایره مذا
ویتکاف که مشاور و نماینده وی در امور خاورمیانه است را به 
کره کننده انتخاب کرد. زیرا روبیو، وزیر  عنوان رئیس هیات مذا
خارجه آمریکا نگاه کاملا تهاجمی نسبت به ایران دارد و به دلیل 
داشتن تبار یهودی به لابی و رژیم صهیونیستی وابسته است 
کرات  و ترامپ با توجه به پیشینه وزیر خارجه، او را از روند مذا
کرات را مدیریت کند  ج و ویتکاف را انتخاب کرد تا این مذا خار
و گزارش خود را مستقیما به رئیس جمهور آمریکا بدهد. این 
امر نشان می دهد که رئیس جمهور آمریکا دنبال این است که 
با ایران به توافقی جامع برسد. نمونه دیگر این موضوع و تلاش 
آمریکا برای دستیابی به یک توافقنامه جامع با ایران، سفر 
اخیر وزیر دفاع عربستان، شاهزاده خالد بن سلمان است که 
درواقع عربستان از هرگونه توافق بین ایران و آمریکا استقبال 
می کند ولی در صورت هرگونه برخورد نظامی بین ایران و آمریکا، 
طبیعتا عربستان هیچگونه دخالتی به نفع هیچ طرفی نخواهد 
داشت. نامه ای هم که از سوی پادشاه عربستان به رهبر معظم 
انقلاب اسلامی تسلیم شده دربرگیرنده یک سلسله اطمینانی 
است که طرف سعودی به ایران در رابطه با متغیرهای منطقه 
داده است. این نشان می دهد که عربستان، ضمن استقبال 
کرات عربستان  کرات اعلام کرده در صورت شکست مذا از مذا
سعودی دخالتی نخواهد داشت. این مسئله و اینکه ایران الان 
به کانون رایزنی ها تبدیل شده؛ سفر اخیر عباس عراقچی به 
مسکو و دیدار با رئیس جمهور روسیه نشانه قدرت دیپلماتیک 
ایران است که ایران در تراز بالایی از نفوذ و فعالیت دیپلماتیک 
قرار دارد و آینده نشان خواهد داد که ایران با عقلانیتی که در 
کره با آمریکا نشان داد که عقلانیت بر  رابطه با ورود به میز مذا

امور دیگر ترجیح داده است. 

کرات رُم و نگاه مثبت جهانی  مذا
سخــن روز

 معرفی رئیس ستاد بزرگداشت 
شهدای خدمت

رئیس جمهور در حکمی با گرامیداشت یاد 
و خاطره رئیس جمهور فقید، شهید رئیسی و 
همراهان گرانقدر ایشان در پرواز اردیبهشت 
و نظر به مراتب تعهد و شایستگی، سعید 
اوحدی را به عنوان »رئیس ستاد بزرگداشت 
اولین سالگرد شهدای خدمت« منصوب 
کرد. مسعود پزشکیان در حکمی با انتصاب 
رئیس  عنوان  به  اوحدی  سعید  آقای 
شهدای  سالگرد  اولین  بزرگداشت  ستاد 
خدمت، تصریح کرد: انتظار دارد با مشارکت 
دولتی،  دستگاه های  کلیه  هم افزایی  و 
نهادهای کشوری و لشکری و با بهره گیری 
از ظرفیت مجموعه های غیردولتی و مردمی 
نسبت به برنامه ریزی و اتخاذ تدابیر لازم در 
راستای برگزاری هر چه باشکوه تر این مراسم 

کثری مصروف دارید.  اهتمام حدا

انتخاب رئیس  جهاددانشگاهی 
توسط پزشکیان

عالی  شورای  رئیس  پزشکیان،  مسعود 
»تأیید  واحده  ماده  فرهنگی  انقلاب 
در  که  دانشگاهی«  جهاد  رئیس  انتخاب 
خ 1404/01/19 شورای عالی  جلسه 915 مور
است،  رسیده  به تصویب  فرهنگی  انقلاب 
را برای اجرا ابلاغ کرد. در این مصوبه آمده 
است: ماده واحده »تأیید انتخاب رئیس 
خ  جهاد دانشگاهی« که در جلسه 915 مور
بنا به  و  انقلاب  1404/01/19 شورای عالی 
خ 1403/12/21 هیأت امنای  پیشنهاد مور
جهاد دانشگاهی، به تصویب رسیده است؛ 
ح ذیل برای اجرا ابلاغ می گردد: »ماده  به شر
7 اساسنامه  با استناد به ماده  واحده - 
جهاد دانشگاهی )مصوب جلسه 263 مورخ 
1370/08/14 شورای عالی انقلاب فرهنگی( 
انقلاب  عالی  شورای  تأیید  موجب  به  و 
فرهنگی، آقای علی منتظری مقدم به عنوان 
رئیس جهاد دانشگاهی برای مدت سه سال 

انتخاب می  شود.«

 رایزنی برای 
تعطیلی پنجشنبه ها

کمیسیون  سخنگوی  داداشی،  ولی 
درباره  اسلامی  شورای  مجلس  اجتماعی 
آخرین وضعیت لایحه کاهش ساعت کاری 
کرد:  ادارات و تعطیلی پنجشنبه ها عنوان 
تشخیص،  مجمع  نظارت  عالی  »هیات 
لایحه کاهش ساعت کاری ادارات و تعطیلی 
کلی  با سیاست های  را مغایر  پنجشنبه ها 
دانست و رای به مغایرت داد. در حال حاضر 
مشغول رایزنی هستیم تا هیات عالی نظارت 
را مجاب  مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ح ضرر ندارد و تصویب آن به  کنیم که این طر
نفع خدمات کشوری خواهد بود.« پیشتر 
رئیسه  هیات  سخنگوی  گودرزی،  عباس 
مجلس، در توضیحاتی درباره لایحه اصلاح 
ماده 87 قانون مدیریت خدمات کشوری 
اعلام کرد: در ایران تنها روز جمعه تعطیل 
رسمی است و در مصوبه اخیر مجلس، ذکر 
تعطیلی رسمی پنجشنبه ها نادرست است. 

کبر ولایتی   علی ا
از بیمارستان مرخص شد

مؤسس  هیات  رئیس  ولایتی،  کبر  علی ا
که  اسلامی  آزاد  دانشگاه  امنای  هیات  و 
چندی پیش به دلیل ابتلا به ویروس کرونا در 
بیمارستان بستری شده بود، با بهبود نسبی 
شرایط جسمانی از بیمارستان ترخیص شد. 
روند درمان ولایتی مثبت ارزیابی شده و با 
نظر پزشکان معالج، ادامه روند بهبودی 
در منزل انجام خواهد شد. پیش از این، 
دفتر ولایتی اعلام کرده بود که وی به دلیل 
عوارض ناشی از ابتلا به کرونا در بیمارستان 
مسیح دانشوری بستری شده است. در طول 
به  متخصص  پزشکی  تیم  بستری،  مدت 
طور مستمر وضعیت سلامتی او را تحت نظر 
داشتند. خوشبختانه حال عمومی ولایتی 
مساعد است و جهت مراقبت های پزشکی 
و گذراندن مراحل درمان، در منزل تحت 

درمان قرار دارد. 

اصلاح آیین نامه 
فرزندخواندگی

دادگستری  وزیر  رحیمی،  حسین  امین 
درباره صحبت های اخیر ریاست جمهوری 
زمینه  در  قوانین  برخی  اصلاح  زمینه  در 
تسهیل فرزندخواندگی و عدم رهاشدگی این 
کودکان بعد از ورود به سن قانونی گفت: »در 
واقع کودکان بی سرپرست یا بدسرپرست که 
مطابق قانون با دستور دادستان در اختیار 
کز نگهداری  بهزیستی قرار می گیرند، در مرا
بهزیستی نگهداری می شوند تا به سن قانونی 
یعنی 18 سال برسند. این کودکان بعد از سن 
قانونی عملا تحت پوشش بهزیستی نیستند 
و در واقع خودشان مسئولیت خودشان را 
برعهده می گیرند. ما در سال های قبل یک 
آیین نامه ای را تنظیم کردیم و در دولت اصلاح 
کز  کردیم تا این بچه ها به جای اینکه در مرا
بهزیستی نگهداری شوند به خانواده ها تحویل 

داده شده و در خانواده نگهداری شوند. 

حسنهانیزاده
تحلیلگرمسائلبینالملل

خبــــر
ح کرد   علاءالدین بروجردی مطر

  توسعه روابط ایران و عربستان
آرمان ملی: عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با اشاره به حضور وزیر دفاع عربستان در ایران و دیدار او 
با رهبر معظم انقلاب اظهار داشت: وزیر دفاع عربستان، ولیعهد 
این  برجسته  شخصیت  سومین  یعنی  است  عربستان  دوم 
کشور محسوب می شود و با توجه به اینکه حامل پیام پادشاه 
عربستان برای مقام معظم رهبری بود طبیعتا با یک ماموریت 
ویژه به تهران آمد. علاءالدین بروجردی با اشاره به دیدار وزیر 
دفاع عربستان با رئیس جمهور و رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
اظهار کرد: وزیر دفاع عربستان با رهبر معظم انقلاب هم دیدار 
کرد که این نشان دهنده عزم عربستان برای باز کردن صفحه 
جدید در روابط دوجانبه است. عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس افزود: با توجه به اینکه بارها اعلام 
کردیم سیاست جمهوری اسلامی ایران داشتن رابطه خوب با 
همه همسایگان است و عربستان هم یکی از مهم ترین کشورهای 
همسایه جمهوری اسلامی ایران محسوب می شود، از این سفر 
استقبال شد و ما هم متقابلاً همین سیاست را دنبال می کنیم که 
این روابط گسترش یابد و به بهترین شکل جلو برود. بروجردی 
تصریح کرد: طبیعتا منطقه خلیج فارس متعلق به کل کشورهای 
دارای ساحل در این آبراهه بسیار مهم بین المللی است، از این رو 
افزایش این روابط می تواند منشا تحولات مهمی در منطقه باشد 
و امیدوار هستیم که این ایده ها بتواند جامه عمل بپوشاند و ما 

شاهد تحول مهم در روابط دو کشور باشیم. 

 آرمان ملی: در حالی دور دوم 
کرات ایران و آمریکا به ریاست  مذا
عباس عراقچی و ویتکاف به میزبانی 
عمان در رم برگزار شد که در طول 
شنبه  از  یعنی  گذشته،  هفته 
کرات  مذا شنبه  تا  اول  کرات  مذا
دوم، تحولات مختلفی در ادبیات 
خ داد. دونالد ترامپ در  طرفین ر
با مشاوران خود،  جلسه ای ویژه 
هسته ای  موضوع  و  ایران  مسأله 
تهران را مورد ارزیابی قرار داد. به رغم 
اینکه ویتکاف پیش از این جلسه از 
پذیرش حق غنی سازی در سطح 
گفته بود،  سه و نیم درصد سخن 
ادبیات خود را تغییر داد و از لزوم 
جمع آوری غنی سازی در ایران و آغاز 
کرات توأمان موشکی- هسته ای  مذا
، ترامپ نیز  خبر داد. از سوی دیگر
با وجود خوش بینی هایی مشابه 
ویتکاف در ارتباط با غنی سازی در 
ایران، موضعی غیرسازنده اتخاذ کرد؛ 
هرچند در ادبیات آنها همچنان بر 
کید می شد.  چانه زنی در این باره تأ
آمریکایی  رسانه  یک  نهایت،  در 
از آمادگی اسرائیل برای حمله به 
تأسیسات هسته ای ایران خبر داد 
و اعلام کرد که ترامپ با این حمله 
مخالفت کرده است. ده ها خبر دیگر 
نیز در این زمینه منتشر شد؛ از جمله 
تلاش اروپایی ها برای بررسی اجرای 
مکانیسم ماشه. با این حال، ایران 
در برابر همه این تحولات، تنها بر 
ضرورت  و  خود  هسته ای  حقوق 
کید کرد.  کره برای حل مسائل تأ مذا
نیز  گروسی  رافائل  این مدت،  در 
به تهران سفر کرد و ابراز امیدواری 
از  ایران  هسته ای  مسأله  که  کرد 
گفت وگو حل وفصل شود .  طریق 
وزیر خارجه عمان گفته است هدف 
توافقی  به  دستیابی  گفت وگوها، 
عادلانه، پایدار و الزام آور است که 
اطمینان حاصل کند ایران به طور 
کامل عاری از تحریم ها و سلاح های 
حال  عین  در  و  باشد،  هسته ای 
انرژی  توسعه  برای  خود  توانایی 

هسته ای صلح آمیز را حفظ کند.
کرات در رم به میزبانی  مذا  

عمان
، در این مدت،   از سوی دیگر
کرات نیز موضوع  محل برگزاری مذا
رسانه ها شد. در نهایت، عراقچی 
که چون مسقط نقش  کرد  اعلام 
میانجی را دارد، وزیر امور خارجه 
کرات را تعیین  این کشور مکان مذا
می کند و عمان نیز سفارت خود 
کرات اعلام کرد.  در رم را محل مذا
عباس عراقچی، وزیر خارجه ایران، 
پیش از عزیمت به رم، به مسکو 
سفر کرد و با مقامات این کشور در 
رایزنی  خصوص مسائل مختلف 

کرد و احتمالاً با پوتین نیز درباره 
کرات ایران و آمریکا گفت وگو  مذا
کرده است. عراقچی از مسکو به 
ایتالیا رفت تا در حضور ویتکاف 
به  عمان،  خارجه  امور  وزیر  و 
گفت وگوهای مستقیم در دور دوم 
بپردازد. او ظاهراً قرار است پس 
کرات به چین نیز سفر  از این مذا
کرده، با چینی ها رایزنی و سپس 
به تهران بازگردد. وزیر امور خارجه 
کشورمان در دیدار با وزیر خارجه 
ایتالیا، با اشاره به تعهد ایران به 
دیپلماسی و سابقه طولانی تعامل 
سایر  با  ایران  اسلامی  جمهوری 
کشورها در موضوع هسته ای، بر 
ضرورت بهره گیری همه طرف ها از 
فرصت پیش آمده برای دستیابی 
معقول  و  منطقی  تفاهم  یک  به 
کید کرد؛ تفاهمی که ضمن رعایت  تأ
حقوق مشروع جمهوری اسلامی 
ایران و رفع تحریم های ظالمانه و 
غیرقانونی، از طریق اعتمادسازی 
داوطلبانه، هرگونه شبهه ای درباره 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران 
آنچه  اساس  بر  سازد.  مرتفع  را 
کرات  کردند، مذا رسانه ها اعلام 
رأس ساعت 2 به وقت ایران آغاز 
کره کننده ایران  شد و تیم های مذا
گانه  آمریکا در مکان های جدا و 
و از طریق میانجی گری وزیر امور 
4ساعت  حدود  عمان،  خارجه 
کره کردند. در این مدت، اخبار  مذا
مختلفی از سوی رسانه های موافق 
شد؛  منتشر  کرات  مذا مخالف  و 
از جمله اینکه ویتکاف خواستار 
کرات جامع با ایران در ارتباط  مذا
با مسائل هسته ای و موشکی شده 
بود و عراقچی، در اعتراض به این 
کرات را برای چند دقیقه  روند، مذا
در  خبر  این  بود.  کرده  متوقف 
رسانه ها بازتاب یافت، اما بلافاصله 
از سوی سخنگوی وزارت خارجه 
ایران تکذیب شد. در نهایت، پس از 
ساعت ها گفت وگوی غیرمستقیم، 
فضای  که  کردند  اعلام  رسانه ها 
سازنده  طرفین  میان  کرات  مذا
از  نقل  به  تسنیم  است.  بوده 
خبرنگار خود این خبر را منتشر کرد 
و رسانه های داخلی نوشتند: »امید 
کرات  برای به نتیجه رسیدن مذا

هسته ای بین ایران و آمریکا افزایش 
یافته است.« از دیگر اخباری که 
کرات رسانه ای  در جریان این مذا
ح پیشنهادی ایران بود  شد، طر
که البته نه از سوی طرف ایرانی و 
نه از سوی طرف آمریکایی تأیید 
یا تکذیب نشد. به نظر می رسد 
گمانه زنی  بیشتر  اخباری  چنین 
رسانه ها باشد. آنچه در این میان 
روشن است، اینکه هیچ خبر منفی 
کرات مخابره نشده  در ارتباط با مذا
و اغلب رسانه ها از فضای سازنده 

گفت وگوها خبر داده اند. 
کرات فنی  آغاز مذا

 هرچند برخی رسانه های مخالف 
آمریکا تلاش  و  ایران  توافق میان 
کردند این تصور را القا کنند که ایران 
کرات  مذا کردن  طولانی  پی  در 
برای عبور از مهلت دوماهه ترامپ 
رسیدن به توافق است، اما واقعیت 
هسته ای  مسائل  که  است  آن 
ایران برای آمریکا از اهمیت زیادی 
کره  برخوردار است و ساعت ها مذا
نیاز است تا دیدگاه های طرفین به 
هم نزدیک شود. از این رو، با پایان 
که  کرات، اعلام شد  دور دوم مذا
گفت وگوها به دور سوم خواهد رفت. 
نکته مهم آنکه، رسانه ها از حضور 
رافائل گروسی در ایتالیا خبر دادند. 
انرژی  آژانس بین المللی  مدیرکل 
اتمی در این باره گفت: »من از نقش 
سازنده ایتالیا در حمایت از صلح در 
زمان حساسی که دیپلماسی بسیار 
مورد نیاز است، استقبال می کنم.« 
کرات فنی  در همین حال، آغاز مذا
نیز اعلام شد. سیدعباس عراقچی، 
وزیر امور خارجه کشورمان، درباره 
کرات گفت: »امروز چهار  نتایج مذا
کره داشتیم. در ادامه  ساعت مذا
کرات  جلسه گذشته، این بار هم مذا
در  شدیم  موفق  بود.  جلو  به  رو 
خصوص یک سری اصول و اهداف، 
به تفاهم بهتری برسیم. قرار شد 
کرات ادامه یابد و وارد مراحل  مذا
کارشناسی  بعدی شود و جلسات 
آغاز گردد.« وی افزود: »از چهارشنبه 
کرات فنی در سطح  این هفته، مذا
کارشناسان در عمان برگزار خواهد 
شد. شنبه آینده مجدداً در عمان 
نتیجه  و  ملاقات خواهیم داشت 

کارشناسان را بررسی خواهیم  کار 
کرات  کرد.« عراقچی تصریح کرد: »مذا
در فضای سازنده ای برگزار شد و 
کنش  رو به جلو است.« وی در وا
صورت گرفته  فضاسازی های  به 
کرات گفت: »گمانه زنی و  درباره مذا
تفسیر شخصی با اهداف مختلف، 
وجود  کره ای  مذا هر  در  همیشه 
دارد. هیچ کدام از این گمانه زنی ها 
کرات  را تأیید نمی کنم. وقتی مذا
نتایج خودشان  به نتیجه برسد، 
را نشان خواهند داد. دلیلی برای 
خوش بینی یا بدبینی بیش از حد 
هفته  که  امیدوارم  ندارد.  وجود 
در  فنی،  جلسات  از  پس  آینده، 
موقعیت بهتری باشیم.« اظهارات 
عراقچی نشان می دهد که توافقاتی 
سطح  در  طرفین  میان  حداقلی 
سیاسی شکل گرفته که بر اساس آن، 
کرات  کارشناسان فنی قرار است مذا
را ادامه دهند. این بدان معناست که 
کرات نه یک گام، بلکه چندین  مذا

گام رو به جلو حرکت کرده است. 
کرات کنش ها به مذا  وا

هیات  عضو  آخوندی،  عباس   
علمی دانشکده مطالعات جهان 
دانشگاه تهران، با انتشار یادداشتی 
کانال تلگرامی خود نوشت: تا  در 
اینجا خبرهای دریافتی از رم مثبت 
است و گویا جلسات کارشناسی قرار 
است به زودی تشکیل گردد. نفس 
تشکیل جلسات کارشناسی علامت 
مثبتی است. البته من نکته ای را 
بلافاصله پس از نامه نگاری ترامپ 
به رهبری نوشتم مبنی بر این که 
لحظه تاریخی توافق فرارسیده  است. 
قضاوت  که  است  زود  هنوز  البته 
کرد ولی، از جهت تاریخی  نهایی 
برخی اتفاقات بزرگ گویی زمانشان 
فرا می رسد. تا این لحظه من بر این 
باورم که لحظه سازش ایران و آمریکا 
فرارسیده  است، لذا، همچنان که 
کرات  پیش از این برآورد می کردم مذا
با سرعتی بسیار تندتر از آنچه همه 
و  می رود  به پیش  می کنند  تصور 
که  بود  خواهیم  اتفاقاتی  شاهد 
همچنین  نمی کردیم.  پیش بینی 
کانال 12 اسرائیل هم نوشت: برآورد 
کرات این است  غالب پس از مذا
که آمریکا از خواسته خود مبنی بر 
ایران  هسته ای  برنامه  برچیدن 
کسیوس  ا کرده است.  نظر  صرف 
کرات ویتکاف و گروسی  هم از مذا
در ارتباط با برنامه هسته ای ایران 
خبر داد. در همین راستا وزیر امور 
خارجه عمان گفت: مایلم از عراقچی 
و ویتکاف برای رویکرد بسیار سازنده 
آنها تشکر کنم گفت وگو ها در حال 
کنون آنچه بعید  شتاب گرفتن است ا
به نظر می رسید، ممکن شده است.

کرات ایران و آمریکا گزارش »آرمان ملی« از دور دوم مذا

کرات مثبت به وقت رم مذا
کرات فنی برای توافق بزرگ    آغاز مذا

    وزیر خارجه عمان: آنچه بعید به نظر می رسید، ممکن شده است

سهم سلامت از تولید 
ناخالص ملی 

کید بر اینکه    وزیر بهداشت با تا
برنامه، سهم سلامت در  در قانون 
تولید ناخالص ملی پیش بینی شده 
گذشته  افزود: در چند سال  است 
این عدد شیب نزولی داشت و به 3.9 
که در قانون  درصد رسید در حالی 
برنامه هفتم این عدد باید به 7 درصد 
گفت:  برسد. محمدرضا ظفرقندی 
در بودجه 1404 این سهم رشد قابل 
توجهی داشت و نزدیک به 6 درصد 
می دهد  نشان  که  است  رسیده 
با  وی  بکشیم.  نفسی  می توانیم 
بیان اینکه تیم ملی سلامت داریم و 
کسی جایگاهی  در این تیم ملی هر 
دارد و نقش مهمی ایفا می کند و کسی 
نمی تواند بگوید یک نقش مهم تر از 
گر دستیاران و  دیگری است، افزود: ا
پزشکان جوان، داروسازان، دندان 
نفری  هزار   50 جامعه  و  پزشکان 
آزمایشگاهی، به آینده احساس امید 
داشته باشند قطعاً این تیم خوب 
حرکت خواهد کرد. وی عنوان کرد: 
امیدوارم اصلاحات کلان در مجموعه 
نظام سلامت کشور خوب انجام شود.

تسهیل ورود پژوهشگران 
غربی به ایران 

عبور تعداد رادیوداروهای 
کشور از مرز 70 

این  در  فرهنگی  میراث  وزیر   
باستان  و  پژوهشگران  که  خصوص 
ایران مجوز  به  برای ورود  شناسان 
ندارند و گاهی مشکلاتی برای حضور 
آنها ایجاد می شود، با اعلام اینکه بارها 
ح  این موضوع در هیأت دولت مطر
شده است گفت: آقای عراقچی وزیر 
که ما  گفته  امور خارجه در این باره 
منعی برای سفر افراد اروپایی قائل 
نیستیم ولی برای اتباع خارجی استعلام 
دستگاه های امنیتی ضروری است. 
سید رضا صالحی امیری در ادامه بیان 
کرد: مواضع وزارت اطلاعات هم در 
دولت این است که همه موارد استعلام 
شوند و افراد سابقه امنیتی نداشته 
پذیرش  آنها  صورت  آن  در  باشند، 
می دهند و منعی ندارند. رئیس جمهور 
و  پژوهشگران  که  دارد  کید  تا هم 
مرمتگران و باستان شناسان در ایران 
حضور پیدا کنند و این حضور تسهیل 
شود، به خصوص پژوهشگران خارجی 

که با ایران همکاری مشترک دارند.

رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان 
موضوعی  هسته ای  فناوری  اینکه 
گفت: این  گیر است،  گسترده و فرا
که تأثیرهای بسیار  موضوعی است 
زیادی در کیفیت زندگی مردم به ویژه 
دارد. پیشرفته  فنون  و  علوم   در 
 محمد اسلامی افزود: ما در سازمان 
را  راهبرد  این  ایران  اتمی  انرژی 
این  بیشتر  هرچه  که  کردیم  اتخاذ 
سرفصل های فناورانه را فعال کرده و 
آن ها را به سامانه هایی تبدیل کنیم که 
به صورت پرشتاب تر در خدمت مردم 
قرار بگیرد و مردم بتوانند به صورت 
ملموس از این فناوری بهره مند شوند. 
رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره 
به اینکه یکی از محورهای اساسی 
تولید و توسعه رادیوداروها بوده است، 
اظهار کرد: تعداد رادیوداروها امروز 
با تولید 3 رادیوداروی جدید از رقم 
70 عبور کرد و حدود 20 رادیوداروی 
دیگر در مسیر تحقیقات در فازهای 
آزمایشگاهی و بالینی قرار دارد. تمرکز بر 
این بوده است که این رادیوداروها در 
کثر اثربخشی بدون  بخش درمان حدا

عوارض جانبی داشته باشند. 

هادی طحان نظیف خبر داد: 

 شورای نگهبان ایراداتی نسبت به CFT داشته است
  آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان در 
نشست خبری به ارائه گزارشی از جزئیات فرایند 
بررسی های انجام شده در شورای نگهبان 
درباره مصوبات مجلس پرداخت و با بیان 
اینکه »طی یک ماه گذشته 8 مصوبه مجلس، 
4 استعلام  و  اساسنامه شرکت های دولتی 
دیوان عدالت اداری از سوی شورای نگهبان 
مورد بررسی قرار گرفته است« عنوان کرد: طرح 
اصلاح قانون مجازات قاچاق اسلحه و مهمات و 
دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز با اصلاحات 
اخیر مجلس به تایید شورای نگهبان رسید. 
هادی طحان نظیف گفت: همچنین لایحه 
موافقتنامه بین دولت ایران و ژاپن درباره 
کمک به همکاری متقابل در امور گمرکی نیز با 
بررسی هایی که در شورای نگهبان انجام شد 
ع و قانون اساسی شناخته  خلاف موازین شر
نشد. لایحه ارجاع اختلاف بین بانک مرکزی 
ایران و دولت کره به داوری با بررسی هایی که 
در شورای نگهبان داشتیم خلاف موازین 
ع و قانون اساسی شناخته نشد. لایحه  شر
موافقتنامه ایران و ازبکستان در زمینه انتقال 
محکومان نیز به تایید شورای نگهبان رسید. 
درباره لایحه انتقال بین جمهوری اسلامی 
ونزوئلا شورای  بولیواری  ایران و جمهوری 
نگهبان ایراداتی وارد کرده است. درباره لایحه 
اصلاح ماده 87 قانون خدمات کشوری نیز 
شورای نگهبان پیشتر اعلام کرده بود که نکته 
در این خصوص ندارد اما هیات عالی نظارت 

مجمع  کلی  سیاست های  اجرای  حسن  بر 
تشخیص ایراداتی در این خصوص وارد کرده 
است. وی افزود: اساسنامه های نظام ایمنی 
، اصلاح اساسنامه صندوق  هسته ای کشور
توسعه شبکه تار یا فیبر نوری و اصلاح اساسنامه 
سازمان توسعه پارک فناوری پردیس به تأیید 
اساسنامه  درباره  و  رسید  نگهبان  شورای 
صنایع  سرمایه گذاری  از  حمایت  صندوق 
داشت.  وجود  ابهاماتی  و  ایرادات  کوچک 
همچنین در جلسه فقهای شورای نگهبان 
به 4 مورد از استعلامات دیوان عدالت اداری 
پاسخ داده شد. طحان نظیف در ادامه در پاسخ 
به پرسشی درباره کار ویژه شورای نگهبان در 
خصوص نامگذاری سال جاری به عنوان سال 
سرمایه گذاری برای تولید از سوی مقام معظم 
رهبری اظهار کرد: شعار سال که از سوی رهبر 
انقلاب انتخاب شده است یک ماموریت ملی 
است که پشتوانه قانون اساسی دارد؛ امیدوارم 
همه در این جهت تلاش کنند و چنانچه نیاز 
به اصلاح قانون یا وضع قانون جدیدی وجود 
داشته باشد ما در فرآیندهای شورای نگهبان 
مورد توجه قرار می دهیم. وی در پاسخ به 
این پرسش که آیا شورای نگهبان در مرحله 
فعلی رسیدگی به مصوبات در خصوص بررسی 
CFT و پالرمو در مجمع تشخیص حضور پیدا 
می کنند گفت: در این فرایند اخذ نظر مشورتی 
شورای نگهبان پیش بینی نشده است، اما 
نمایندگانی از مجلس و شورای نگهبان در 

جلسات مجمع حضور پیدا می کنند. سخنگوی 
شورای نگهبان همچنین درباره نظر شورای 
- قهرمان  نگهبان در خصوص لایحه سرباز
عنوان کرد: ما از مفاد این لایحه اطلاعی نداریم 
و در حال حاضر صرفاً کلیات آن در مجلس به 
تصویب رسیده است. بعد از تصویب جزئیات 
در صحن، ما در شورای نگهبان این موضوع 
را مورد بررسی قرار می دهیم. طحان نظیف در 
پاسخ به پرسشی درباره بررسی کنوانسیون های 
CFT و پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام گفت: در خصوص الحاق دو کنوانسیون 
پالرمو و CFT، شورای نگهبان صرفاً ایراداتی 
نسبت به CFT داشته و درباره پالرمو ایرادی 
نداشته است؛ علت اینکه الحاق به کنوانسیون 
پالرمو در دستور کار مجلس قرار گرفته، ایرادات 
هیات عالی نظارت مجمع و اصرار مجلس 
بر مصوبه خود است؛ ایرادات هیات عالی 
نظارت از سوی شورای نگهبان به مجلس ابلاغ 
می شود. وی در پاسخ به این پرسش که با توجه 
به اظهار نظرات هیات عالی مجمع در خصوص 
مصوبات مجلس آیا قرار است مصوبات مجلس 
از سوی هیات عالی مجمع مورد رسیدگی قرار 
بگیرد و شورای نگهبان صرفاً در انتخابات ها 
کید کرد: خیر  نقش نظارتی خود را ایفا کند؟ تا
شورای  بلکه  نیست  درستی  برداشت  این 
نگهبان مصوبات مجلس را از لحاظ تطابق با 
ع و قانون اساسی بررسی می کند و هیات  شر
عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی 
نظام مجمع تشخیص مصلحت نظام بر اساس 
تفویضی که به این نهاد صورت گرفت، مصوبات 
مجلس را بر اساس مطابقت با سیاست های 

کلی نظام مورد بررسی قرار می دهد. 


